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ABSTRACT:

                                                         
The Agricultural production in Iraq plays a significant role in influencing the environmental, social, economic aspects, particular strategic crops, and their relation to food security. This research was conducted in the holy province of Karbala at Agriculture Divisions in Ain al-Tamur and Imam Aoun. due they are famous for the growing of strategic wheat crop, which is used in them two different types of irrigation systems, surface system (traditional irrigation) pivot fixed system (sprinkler irrigation). 
The purpose of conducting research is the lack of effectiveness of traditional methods (field visits) in a statement of compliance plan for agricultural crops, identifying areas, estimate the level of health of crops and find out the amount of production of vast areas. Thus, the researcher is supposed to work by utilizing the application of remote sensing (modern methods) and rely on satellite imageries with multi temporal and spatial analysis of vegetation cover, with field data and geographic information systems is the modern way to solve the problems mentioned above. 
The research includes the collection of (14 image) Landsat8 with spatial resolution 30m and (5 image) Sentinel-2 with spatial resolution 10m, in addition to the meteorological data from agricultural meteorological stations of the Iraqi Ministry of Agriculture. Moreover the field data covered the winter planting season from 01/10/2015 to 01/05/2016.The research includes  using Cropwat 8.0 program for calculation Calendar germination of crops, and using ERDAS IMAGINE 2014 to create process and calculation of NDVI, Change Detection (NDVI, NIR band) and spectral profile analysis from images. Moreover, ArcGIS 10.3 used for building crop model, building spatial database, analysis the data statistically, and product maps. 

Monitoring results showed using satellite imageries existence 40 farms pivotal different sizes (68, 80, 120 dunam) is not fixed at Agriculture Directorate of Karbala. In addition to a decline in the amount of production of wheat for what is installed in the agricultural plan in Imam Aoun Division Contrary Agriculture Division Ain al-Tamur, which experienced an increase in the production of wheat crop. Crop model results also showed very good results in the estimation of the level of health of crops and knowledge of cultivated areas. 

Research results showed especially agricultural activities in various locations in the study areas is not registered in the agricultural plan have been given a bad indicator of the traditional methods of monitoring. In addition, change detection results of (NDVI, NIR band) was very effective in the detection of crop stress during the winter growing season from seeding stage to the harvest stage. Moreover, the amount of crop production in the pivot fixed systems (sprinklers irrigation) twice the amount of production surface system (traditional irrigation).  
  مستخلص البحث: 
يلعب الانتاج الزراعي في العراق دورا هاماً في التأثير على الجوانب البيئية والاجتماعية والاقتصادية وخاصة المحاصيل الاستراتيجية وعلاقتها بالأمن الغذائي. أجريت هذه الدراسة في محافظة كربلاء المقدسة في شعبتي الزراعة في عين التمر والإمام عون. بسبب اشتهارها بزراعة محصول القمح الاستراتيجي والذي يستخدم فيهما نوعين مختلفين من انظمة الري، الري السيحي (التقليدي) والري المحوري الثابت (الري بالرش). 
الغرض من اجراء البحث هو عدم فعالية الطرق التقليدية (الزيارات الميدانية) في بيان مدى الالتزام بالخطة الزراعية للمحاصيل، تحديد المساحات، تقدير المستوى الصحي للمحاصيل ومعرفة كمية الإنتاج لمساحات شاسعة. وبالتالي يفترض الباحث أن العمل باستخدام تطبيق الاستشعار عن بعد (الطرق الحديثة) والاعتماد على مرئيات الأقمار الاصطناعية مع التحليل الزمني والمكاني المتعدد للغطاء النباتي مع البيانات الحقلية ونظم المعلومات الجغرافية يعتبر وسيلة حديثة لحل المشاكل المذكورة انفاً. 
يشمل البحث تنزيل (14 مرئية) للقمر Landsat8 بدقة مكانية 30متر و (5 مرئيات) للقمر Sentine-2 بدقة مكانية 10متر. بالإضافة إلى ذلك بيانات الأرصاد الجوية التي تم استلامها من محطات الأرصاد الجوية الزراعية في وزارة الزراعة العراقية. وبيانات المسوحات الحقلية. غطت البيانات موسم الزراعة الشتوي من 2015/10/01 إلى 2016/05/01. تضمن البحث استخدام برنامج CROPWAT 8.0 لحساب تقويم الإنبات للمحاصيل، واستخدام ERDAS IMAGINE 2014 في المعالجة وحساب NDVI، وكشف التغايرNIR) (NDVI, band  وحساب مخطط الانعكاسية من المرئيات الفضائية. بالإضافة الى استخدام ArcGIS 10.3 في بناء نموذج للمحاصيل، بناء قاعدة البيانات المكانية، تحليل البيانات احصائياً وانتاج الخرائط.
أظهرت نتائج المراقبة باستخدام المرئيات الفضائية وجود 40 مزرعة محورية مختلفة الاحجام (68,80,120 دونم) غير مثبته عند مديرية زراعة كربلاء، بالإضافة الى انخفاض كمية انتاج محصول القمح عن ما مثبت في الخطة الزراعية في شعبة الامام عون بعكس شعبة زراعة عين التمر التي شهدت زيادة في انتاج محصول القمح. كذلك أظهرت نتائج نموذج المحاصيل نتائج جيدة جداً في تقدير المستوى الصحي للمحاصيل ومعرفة المساحات المزروعة. 
نتائج البحث أظهرت أنشطة زراعية خاصة في مختلف المواقع في مناطق الدراسة غير مسجلة في الخطة الزراعية مما اعطى مؤشر سيئ لطرق المراقبة التقليدية. كذلك نتائج كشف التغاير (NDVI, NIR band) كانت فعالة جدا في كشف اجهاد المحاصيل خلال الموسم الزراعي الشتوي من مرحلة البذر الى مرحلة الحصاد. بالإضافة الى ان كمية انتاج المحاصيل بنظام الري المحوري الثابت (الري بالرش) ضعف نظام الري السيحي (التقليدي).
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